
 

Referat 

Møde om affaldsordninger i Viborg Kommune 

 

Mødedato:   9. oktober, 2018 

Mødetidspunkt:  Kl. 13:30 – 14:30 

Mødested:  Viborg Rådhus 

Referent:  May Ling Choong Knudsen 

 

Mødedeltagere:  
Ulla Seerup Thomsen (Formand i Handicaprådet og Frivillighedsrådet), Susanne  

Andersen (Næstformand i Udsatterådet), Kaj Flemming Pedersen (Formand i Æld-

rerådet), Stine Damborg (Formand i Klima- og Miljøudvalget), Niels Eriksen (Chef 

for Byggeri og Miljø), Gert Schandorff (Afdelingsleder Revas), May Ling Choong 

Knudsen (Affaldsplanlægger Revas) 

 

Ikke tilstede:  

Anders Korsbæk Jensen (Næstformand i Handicaprådet), Annette Kløjgaard 

(Næstformand i Ældrerådet), Kristina Ørris (Formand i Udsatterådet), Tage Vege-

berg Nielsen (Næstformand i Frivillighedsrådet), Yasmin Khalil (Formand i Integra-

tionsrådet), Zahra Mohamud Ali (Næstformand i Integrationsrådet), Jan Skougaard 

(Chefkonsulent, Social, Sundhed & Omsorg og Beskæftigelse) 

 

1. Status på ny affaldsordning  

Størstedelen af kommunen har nu fået den nye affaldsordning. Den sidste affalds-

beholder blev sat i Viborg by i starten af juli måned.  

 

I den kommende tid arbejdes der med: 

a) Viborg handelsgader / gågader – særlige løsninger pga. udfordringer med 

plads 

b) Viborg midtby (den gamle bydel) – særlige løsninger pga. udfordringer med 

plads, bevaringsværdige områder, museumshensyn, ønske om borgerinddra-

gelse m.m. 

c) Landområder – affaldsindsamlingen varetages i dag af private renovatører. 

Alle de private husstande skal overføres til den kommunale affaldsordning. Af-

taler om overlevering pågår.  

d) Kommunale institutioner og virksomheder. Viborg Kommunes egne enheder 

skal gå forrest i forhold til affaldssortering. Ca. halvdelen af kommunens skoler, 

plejehjem og dagtilbud er allerede i gang. Den sidste halvdel skal med i forbin-

delse med overleveringsaftalen med private vognmænd (punkt c.) 

e) Etageboliger der har undergrundscontainere. De sorterer allerede i dag i rest-

affald, papir og en blandet metal, glas og hård plasttype. Der skal etableres 

indsamling af madaffald. Dette gøres løbende fra 2019, én afdeling ad gangen.  

 

Øvrigt: 

f) På opfordring fra mødedeltagerne oplyser Revas, at Viborg Kommune har 

valgt ikke at udlevere plastposer for at: 

• Borgere kan benytte den pose størrelse og type der passer bedst hos dem. 

• Minimere meromkostninger til ordningen generelt. 

• Skabe fleksibilitet i ordningen. Dvs. ikke sætte krav til hvordan borgere skal 

indrette sig i deres hjem (krav om brug af én bestemt pose sætter ligeledes 

krav til indendørs beholderstørrelse, plads under køkkenvasken m.m. 
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• Der er ingen ”tekniske” krav til posetype fra vores affaldsbehandlere. Alle 

pose kvaliteter og størrelser må benyttes. Alle poser frasorteres madaffal-

det og sendes til forbrænding i den efterfølgende behandlingsproces, også 

de bionedbrydelige.  

 

2. Input fra rådene 

 

a) Mere Information.  

Der er generelt ønske om fx ”åbent hus” arrangementer så den almindelige 

borger kan komme på besøg på Revas, og se hvad der foregår bag kulisserne.  

 

• Der er ros til Revas / Viborg Kommune for samarbejde med organisationen 

LEV omkring åbent hus arrangement i juni 2018 for særligt udsatte. 

 

• Det er ønske om et fortsat fokus på information om sortering– gerne på mange 

platforme (på skrift, visuelt, film, events, dialog) så det når ud til alle. 

Der er forslag om: 

• Åbent hus arrangement 

• Animationsfilm – brug gerne Viktor 

• Informationen skal være simpel og pædagogisk – gerne i stil med Jør-

gen Clevin 

• Skab inddragelse og ejerskab – lav events og involver borgerne 

• Gi’ noget affald væk – fx til institutioner men også til private borgere 

(kreativ dag / bytte dag). 

• Lav en butik eller byttebiks for at højne genbrug og opmærksomhed. 

 

• Der florerer fortsat mange fordomme om affaldssortering som kunne imøde-

kommes ved at informere om det der sker:  

• Hvorfor bliver det hele blandet sammen?  Svar fra Revas: Nej. Det holdes 

adskilt. 

• Hvorfor er der forskel på kommuner?  Svar fra Revas: Der er forskellige 

politiske holdninger og forskellige aftaler, kontrakter og udbud. 

• Hvorfor bruger vi ikke opløselige poser?  Svar fra Revas: Se 1.f. 

• Hvordan undgår man maddikker?  Svar fra Revas: Luk posen med en 

knude. 

• Affaldssortering gør ingen forskel!  Svar fra Revas: Det gør en forskel. 

• Hvorfor svarer Revas ikke når man spørger om noget?  Svar fra Revas: 

Der kan være travlhed i perioder, og i forårsperioden var der ekstra tryk på. 

Revas svarer alle henvendelser. 

• Hvad sker der med affaldet?  Svar fra Revas: Affaldet omlastes typisk hos 

Revas, og sendes til behandling ved diverse aftagere.  

• Hvordan bliver den blandende metal, glas og hård plast sorteret?). Svar fra 

Revas: Det sorteres på en sorteringsanlæg ved brug af fx faldemekanis-

mer, lufttryk, magneter og optisk sortering i 8 forskellige genanvendelige 

affaldstyper (der alle videresendes til genanvendelse) og en lille andel 

”restaffald” der sendes til forbrænding.  
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• Det opleves, at beboere i boligforeninger ikke alle har modtaget informations-

pakken ved opstart af den nye affaldsordning herunder bl.a. magasinet 

”Skraldgodt”. 

• Revas oplyser, at der er en aftale med boligforeninger om at de vareta-

ger udlevering af informationspakken, da Revas ikke har kendskab til 

de enkelte lejemål. Alle boligforeninger har mulighed for at få udleveret 

trykt materiale/informationspakken til omdeling ved lejere, ved henven-

delse til Revas.   

 

b) Der er ønske om mindre beholderstørrelser.  

• Det opleves, at højden på affaldsbeholdere kan være en udfordring for nogle. 

o Der er ønske om at tilbyde lavere beholdere. 

• Det opleves, at kapaciteten i affaldsbeholderen er for stor for nogle. 

o Der er ønske om at tilbyde mindre beholdere 

• Det opleves, at lågene er tunge (på de større beholdere) og er svære at løfte 

hvis man har begrænset styrke i sine arme. Det bliver særligt udfordret når det 

har regnet/sneet.  

o Der opleves en særlig udfordring i at regnvand kan samle sig i låget på 

de store affaldsbeholdere og vælter ned i beholderen når låget løftes.  

 

c) Der er ønske om en pap-ordning. Det opleves at der kommer mere og mere 

pap, og der er mange der ikke har mulighed for at komme på genbrugsstatio-

nen. Der er generelt et ønske om en ordning for de personer der ikke selv kan 

komme på genbrugsstationen. 

• Mere fokus og kommunikation på de ordninger/muligheder der allerede findes i 

dag: 

o Spildopperne samler ”storskrald” ind visse steder i kommunen 

o Visse affaldstyper kan afleveres ved producenten/leverandøren fx kan 

medicin afleveres på apoteket m.m. 

o Nogle frivillige foreninger samler pap og papir ind 
 

d) Øvrigt. Det opleves, at det kan ”rode” omkring de opstillede undergrundscontai-

nere ved boligforeninger.  

• Revas oplyser, at det er den enkelte boligforening der varetager den dag-

lige vedligehold og rengøring omkring undergrundscontainerne. 
 

3. Aftale om, opfølgende møde inden sommerferien 2019 

• Der udsendes en invitation til møde. 


